
Iz predavanja profesorja Paltaufa po
snemamo: 

Naše obrambne odredbe proti koleri 
slone na bakteriologičnem raziskavaniu. 
V prejšnjih časih so morali šele čakati, da 
se je pripetilo več slučajev, preden so 
mogli sklepati, da je res kolera. Danes se 
spoznava to že pri prvem slučaju povsem 
zaradi česar se morejo nemudoma ukre
niti potrebne odredbe. Te gredo za tem, da 
se bolnik izolira, istotako se izolirajo nje
govi strežniki in zdravniki, da se tako pre
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preči širjenje in zanašanje nadaljnih slu j 
čajev. Če služba prijavljanja dobro deluje, 
ne slede prvim slučajem še drugi. Ni pre
več rečeno, ako nravimo, da je nsneh iti
ranja kolere merilo za kulturo dežele. 

Letos so seveda razmere neuc^ne. V 
armadi se d^ajajo obolenja v črevesu, ki 
jih ni možno vseh preiskati. Stori se. koli
kor je možno. Vsak klinično sumljiv slučaj 
se preiskuje. Na Dunaju se more to izva
jati brez težav, ne pa tako nadziranje pro
meta kakor v mirnih časih. Vendar pa so 
pred kolero zavarovani tam, kjer pazijo na 
največjo čistost in pijejo neoporečno pitno 
vodo. Sadja naj se ne je sirovega, pred u
uživanjem naj se pomaka v kislo vodo; po
mešano s citronovo kislino, in naj se ga po
tem izpere z vodo iz vodovoda. Jedila nai 
se varujejo pred dotiko z muhami, ker te 
igrajo vlogo kot prenaševalke bolezni1. 

Kako se zdravi kolera? Doslej nismo 
še tako daleč, da bi bili preko časa poiz
kusov. Že pred desetletji se je priporočalo 

naj se za odstranjevanje najfineje razde
ljenih razkrojevalnih strupov porablja og
lje, ki take strupe vleče nase. Pozneje so 
opetovano z uspehom uporabljali toxo
desmin. Drugi so priporočali rabo naplave 
z ilovico, ki ima tudi to lastnost, da vleče 
bakterije nase in da srka strupene snovi. 
Nove metode pa gredo za tem. da se pre

preča veliko odtezanje krvi, ki se je opa
ža ravno pri koleri in ki prpvzroča naglo 
propadanje bolnika. Že leta 1830. so poiz
kušali vcepljati bolniku umetne raztopine 
soli. Pokazal se je marsikateri uspeh, ali 
na ta način zdravljenja so pozneje poza
bili. V novejšem času pa so zopet začeli 
ž njim, in sicer je bil prvi neki Avstrijec, 
potem Anglež Rodgers, ki ga je poboljšal 
z dodajanjem hipermangansko kislega ka
lija. Tudi se porablja neki serum, ki ga ie 
napravil Anglež Haffkin. Ta pa služi le od 
vračanju kuge. Nove metode zdravljenja 
so dovedle do tega, da so slučaji smrti 
padli na 25 od sto. Obrambno cepljenje pa 
je priporočati le tam, kjer posameznik ne 
more sam skrbeti za obrambo, kakor n. pr. 
v strelnih jarkih, pri ljudeh, ki se ne more
jo vsak dan umivati in ki eventualno pri
hajajo v dotiko z obolelimi v črevesu. Za 
drugo prebivalstvo ga ni priporočati, zato 
ker bi mogla potem nastati misel, da se ni 
treba več varovati pred kolero. To cep
ljenje pa tudi ni tako zanesljivo in ne učin
kuje tako dolgo kakor cepljenje koz. Kdor 
skrbi za svojo snago, ne potrebuje cep
ljenja v obrambo. 

Predavatelj je zaključil z zagotovilom, 
da ni misliti, da bi se kolera pri nas vzne
mirljivo širila. 


